
ІЗБІРКОМ: ВЛАДА ПІД КОНТРОЛЕМ ВИБОРЦІВ ІЗБІРКОМ: ВЛАДА ПІД КОНТРОЛЕМ ВИБОРЦІВ 1

www.izbirkom.org.ua                                                                  cvu.od.ua

Одеська область

№11-12 
(104-105)
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БЕЗПЕЧНА ГРОМАДА 
МОЖЛИВА ЛИШЕ 
СПІЛЬНИМИ ЗУСИЛЛЯМИ

Мешканці сказали, куди 
спрямувати їхні податки:  
понад 3400 громадян  
подали пропозиції до 
бюджетів громад- 
партнерок програми 
DOBRE

 Також у номері:

стор.5 >> стор.8 >>

Атестація місцевих 
депутатів:А чи знаєте  
ви де приймальня 
вашого депутата? 

стор.3 >>
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Біографічні відомості  
про депутатів

 Відповідно до Закону Укра-
їни «Про доступ до публічної 
інформації» депутат зобов’я-
заний оприлюднити повну 
інформацію про себе – бі-
ографію, інформацію про 
освіту, досвід роботи, місце 
роботи, сімейний стан та 
партійну приналежність, а та-
кож фотокартку.

 Незважаючи на це, лише 
58 із 64 депутатів Одеської 
міської ради надали інфор-
мацію про себе для опри-
люднення на порталі.  З тих, 
хто оприлюднив інформацію, 
тільки 37 депутатів надали її в 
повному обсязі. Варто заува-
жити, що у порівнянні з мину-
лим роком, коли інформація 
оприлюднювалася виключно 
на офіційному сайті міської 
ради, кількість депутатів, що 
розмістили повні біографії на 
депутатському порталі, збіль-
шилася на 5.

 Проте, якщо уважно про-

читати оприлюднені відомо-
сті, виявиться, що 27 депутатів 
надали неповну інформацію 
про себе. Найбільше обран-
ці приховують відомості про 
актуальне місце роботи (13 
депутатів), партійну прина-
лежність (8 депутатів) та сі-
мейний стан (7 депутатів).

 На третьому році повнова-
жень ради залишилося 6 де-
путатів, які не вважають за по-
трібне розголошувати будь-які 
дані про себе.

 Найбільша кількість прихо-
вуючих інформацію депутатів 
в складі провладної фракції 
«Довіряй ділам». На персо-
нальних сторінках Олексан-
дра Матвєєва, Андрія Тер-
новського та Василя Шкрябая 
відсутні біографічні відомості, 
а у останнього і фотокартка.

 Друге місце по збережен-
ню таємниці про депутатів 
посіла фракція «Опозиційний 
блок». Вячеслав Беженар і 
Василь Ієремія оприлюднили 
лише свої фотокартки.

 Олексій Кісловський з 
фракції «Українська морська 
партія Сергія Ківалова» також 
надав для оприлюднення тіль-
ки фотокартку.

 Депутат Олександр Заха-
ров з фракції «Об’єднання 
«Самопоміч» набув повнова-
жень лише наприкінці 2017 
року, однак інформацію про 
себе він оприлюднив, проте, 
без фотокартки.

 
Здійснення прийому

Переважна більшість де-
путатів (62) надали для опри-
люднення на депутатському 
порталі інформацію про час, 
місце проведення прийому 
виборців та контактні відомо-
сті громадських приймалень. 
Тільки 59 з них вказали повну 
інформацію про здійснення 
прийому виборців.

 З шести до трьох зменши-
лася кількість депутатів, які 
вказали неповні відомості про 
прийом виборців. Так, у Олега 
Звягіна («БПП «Солідарність») 
та Олександра Матвєєва 
(«Довіряй ділам») не зазначе-
но контактні відомості, у Васи-
ля Шкрябая («Довіряй ділам») 
не оприлюднена інформація 
про графік прийому вибор-
ців та контактний телефон.

Взагалі не оприлюднена 
інформація про час, місце 
проведення прийому вибор-
ців та контактні відомості у 
двох депутатів: Володимира 
Кірєєва («Довіряй ділам») та 
Олексія Кісловского («УМП 
Сергія Ківалова»).

 Особисто здійснюють при-
йом виборців 59 депутатів. 

Не вдалося підтвердити здійс-
нення особистого прийому 
виборців Олександром Алек-
сандрочкіним, Володимиром 
Кірєєвим («Довіряй ділам») 
та Олексієм Кісловським. У 
порівнянні з минулим роком 
цей показник зменшився на 
одного депутата. Олександр 
Александрочкін, який у 2017 
році здійснював прийом ви-
борців за місцем своєї ро-
боти у Суворовській районній 
адміністрації, після звільнення 
не надав для оприлюднення 
актуальної інформації про 
свою депутатську приймаль-
ню.

 У 2018 році депутати ста-
ли активніше зустрічатися з 
виборцями та проводити ре-
гулярний прийом не рідше 
разу на місяць, як того вима-
гає закон. Нерегулярно при-
ймають виборців Олександр 
Захаров та Василь Шкрябай. 
Минулого року таких депута-
тів було 14-ть.

 Прийом виборців 4 і більше 
разів на місяць проводять 29 
депутатів  (на 15 більше, ніж 
у минулому році). Також з 7 
до 27-ми збільшилася кількість 
депутатів, які здійснюють при-
йом виборців у позаробочий 
час або у вихідні дні.

 Найчастіше виборці звер-
таються до депутатів з питан-
нями житлово-комунального 
господарства (91%), прохан-
нями про надання матері-
альної допомоги (86%) та за 
розв’язанням соціальних 
проблем (69%). За наданням 
юридичної консультації на 
прийомі у депутата зверта-
ються 33% громадян. І тільки 
22% громадян під час прийо-
му пропонують свої власні 
пропозиції щодо вирішення 
проблем міста/району/мі-
крорайону/округу.

 Як депутати спілкуються 
з виборцями за допомогою 

Facebook
 Соціальна мережа 

Facebook все частіше стає 
каналом активного спілкуван-
ня депутатів і виборців. Адже 
через неї можна налагодити 
не тільки ефективне та мит-
тєве інформування про свою 
діяльність, але й отримати 
своєчасний відгук від вибор-
ців про нагальні потреби у ви-
борчому окрузі.

 Хоча більшість обранців 
мають особисті профілі у 
Facebook, лише 31% депутатів 
Одеської міської ради актив-
но їх використовують: не тільки 
оприлюднюють інформацію 
про свою діяльність, але і ак-
тивно відповідають на дописи 
користувачів. У порівнянні з 

минулим роком кількість та-
ких депутатів збільшилася з 
17-ти до 20-ти.

 Цікаво, що кількість актив-
них у соцмережі депутатів 
рівномірно розподілена по 
всіх фракціях. Так, у фракціях 
«Довіряй ділам» і «Опозицій-
ний блок» таких депутатів 5, в 
«БПП «Солідарність» і «Об’єд-
нання «Самопоміч» – по 4 де-
путати.

Активно використовують 
Facebook для двосторонньо-
го зв’язку з виборцями пред-
ставник фракції «УМП Сергія 
Ківалова» Володимир Корні-
єнко та Богдан Гіганов, як по-
зафракційний депутат.

Звітування
 Відповідно Закону України 

«Про статус депутатів місце-
вих рад» депутат періодично, 
але не рідше одного разу 
на  рік,  зобов’язаний  звітува-
ти  про свою роботу перед 
виборцями.

 Цієї норми дотримались 
лише 40 депутатів або 63% від 
загального складу Одеської 
міської ради.

 Станом на кінець лютого 
2018 року за другий рік повно-
важень (2016-2017 рр.) прозві-
тували 32 депутати. Навесні 
2018 року ще 8 обранців оп-
рилюднили свої звіти на депу-
татському порталі.

 Вперше в Одеській міській 
раді започатковано практику 
звітування депутатами в роз-
різі фракцій. Публічні заходи 
зі звітування за 2017 рік про-
вели фракції «Довіряй ділам» 
та «УМП Сергія Ківалова». Звіт 
фракції «УМП Сергія Ківало-
ва» оприлюднено на партій-
ному сайті. Натомість, інфор-
мацію про оприлюднення 
звіту фракції «Довіряй ділам» 
не вдалося знайти.

 Таким чином, станом на 
листопад 2018 року не про-
звітували персонально про 
свою діяльність за другий рік 
повноважень 23 депутати.

 В розрізі фракцій ситуація 
із звітуванням виглядає на-
ступним чином.

Про свою діяльність персо-
нально прозвітували 100% де-
путатів фракцій «Об’єднання 
«Самопоміч» та «Опозиційній 
блок».

У фракції «БПП «Солідар-
ність» тільки 64% депутатів оп-
рилюднили свої звіти, у фрак-
ції «Довіряй ділам» – 56%. 
Найменший показник звіту-
вання у фракції «УМП Сергія 
Ківалова» – тільки 33% її членів 
прозвітували про свою діяль-
ність персонально.

Проміжні результати атестації діяльності  
депутатів Одеської міської ради

Громадська кампанія з атестації депутатів Одесь-
кої міської ради триває третій рік. Персональна 
оцінка роботи депутата дозволяє оцінити, наскільки 
народні обранці дотримуються вимог закону щодо 
своєї діяльності та підвищити рівень довіри до депу-
татського корпусу у виборців.

 У проміжних результатах атестації депутатів 
Одеської міської ради визначено рівень інформуван-
ня про себе та організації роботи з прийому вибор-
ців.

 Джерелом інформації про біографічні відомості 
депутатів та їх громадські приймальні став новий 
депутатський портал «Твій депутат Одеської міської 
ради».

АВТОР: Прес-служба Одеської обласної організації  
ВГО «Комітет виборців України»

МІСЦЕВІ ДЕПУТАТИ. АТЕСТАЦІЯ
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Измаильские депута-
ты не спешат тратить 
свое время на прием 
избирателей

Ежегодный мониторинг ра-
боты приемных депутатов и 
в этом году подтвердил де-
путатскую несерьезность в 
работе с избирателями и что 
лишь часть народных избран-
ников находится в установ-

ленное время на приеме. Для 
того, чтобы подтвердить или 
опровергнуть прием, пред-
ставитель одесского Комите-
та избирателей наведывался 
в приемную, как минимум, 
дважды. 

В этом году из 36 депутатов 
удалось подтвердить прием, 
которые ведут 10 депутатов: 
Иван Гайдай, Лариса Курис, 
Иван Стоянов, Сергей  Лу-
занов, Игорь Дехтярев, Ан-
дрей Ерохин, Наталья Бойко, 

Большинство депутатов Измаильского горсовета 
Одесской области систематически, из года в год, от-
казываются проводить приемы своих избирателей, 
оправдывая это тем, что люди сами не приходят на 
прием, а соответственно, и тратить время на это нет 
смысла: мол, кому нужно, тот найдет депутата.

АВТОР: Пресс-служба Одесской обласной организации 
ВГО «Комитет избирателей Украины»

Чверть депутатів зі складу Роздільнянської 
міськради змінили адресу приймальні

Алгоритм встановлення 
ефективного зв’язку простий: 
облаштувати приймальню, 
оприлюднити графік прийо-
му — за законом не менше 
одного разу на місяць, і бути 
в приймальні в означений 
час. В рамках моніторингової 
кампанії «Атестація місцевих 
депутатів» ми вирішили пере-
вірити, як взаємодіють депу-
тати Роздільнянської міської 
ради Одеської області із ви-
борцями.

Щодо першого кроку, то 
облаштувати приймальні до-
помогли партійні осередки 
— у Роздільній працюють при-
ймальні Радикальної партії 
Олега Ляшка, ВО «Батьківщи-
на», «Опозиційного блоку», де 

приймають 9 депутатів з 26.
Також депутатам запропо-

нували використовувати при-
міщення міської ради — се-
кретар міської ради гостинно 
«поділився» кабінетом, цією 
можливістю скористалися 9 
депутатів. І слід зазначити, що 
міську раду як місце прове-
дення прийому виборців ви-
значили Оксана Дмитренко і 
Михайло Каракулін (ВО «Бать-
ківщина»), а також Василь Пи-
саренко (Радикальна партія 
Олега Ляшка) — депутати, 
які представляють у міськра-
ді політичні сили з власними 
приймальнями у Роздільній. 
Іще 8 депутатів приймають ви-
борців на робочому місці: всі 
депутати від «БПП «Солідар-

ність» — службовець Гусейн 
Алієв, керівник міського ко-
мунального підприємства 
«Роздільнаводоканал» Генна-
дій Кінаш, працівник апарату 
міськради Олександр Солов-
йов, підприємець Олександр 
Панкратов і працівник апара-
ту райради Олена Тегляєва, 
лікар Григорій Свадковський 
(Аграрна партія), майстер 
виробництва Олександр 
Букреєв («Наш край»), праців-
ник районного військкомату 
Андрій Тегляєв (Радикальна 
партія Олега Ляшка).

В порівнянні з минулим ро-
ком 25% депутатів внесли змі-
ни щодо своїх приймалень: 
у партійну приймальню із 
приміщення міської ради пе-

рейшов Вадим Ковальський 
(Радикальна партія Олега 
Ляшка), а Михайло Кара-
кулін із партійної приймаль-
ні перейшов до міськради, 
Олександр Букреєв і Олена 
Тегляєва тепер приймають 
виборців за місцем роботи, а 
минулого року вели прийом у 
міськраді. І є позитивний мо-
мент: двоє депутатів, які ми-
нулого року не вели прийом 
виборців і навіть не оприлюд-
нювали свої контактів і адресу 
приймалень — Андрій Тегляєв 
і Григорій Свадковський, у 
2018 році були готові зустріча-
тися з виборцями, хоча й на 
своїх робочих місцях.

Ведення прийому ви-
борців є одним із ос-
новних обов’язків де-
путатів місцевих рад, 
обґрунтованих у Законі 
України про «Статус 
депутатыв мысцевих 
рад». Саме у депутат-
ській приймальні на-
лагоджується взаємо-
зв’язок між обранцем 
і виборцями, відбува-
ється діалог і окреслю-
ються напрямки роботи  
депутата.

АВТОР: Прес-служба Одеської обласної організації  
ВГО «Комітет виборців України»

Число депутатов Ренийского городского  
совета, ведущих прием, увеличилось до пяти

Обязанность депутата местного совета вести прием избирателей не реже 
одного раза в месяц закреплена в п.5 ст.10 Закона Украины «О статусе депута-
тов местных советов». Опираясь на это положение Закона, региональный пред-
ставитель ООО КИУ и провел мониторинг. Первоначально планировалось посе-
тить все приемные депутатов в течение сентября, но в связи с обстоятельствами, 
пришлось захватить и начало октября. Мониторинг осуществлялся путем лично-
го посещения приемных по адресам и во время, указанное на официальном 
сайте Ренийского городского совета.

В рамках проекта «Аттестация депутатов местных советов», осуще-
ствляемого Одесской областной организацией «Комитета избирателей 
Украины», в сентябре – начале октября 2018 года представитель орга-
низации провел мониторинг ведения приема избирателей депутатами  
Ренийского городского совета VII созыва.

Наталья Кесиора, Анатолий 
Фуфаев, Игорь Скоробре-
ха. Следует отметить, что это 
больше, чем за аналогичный 
период в прошлом году: тог-
да таких депутатов насчита-
лось всего четверо. 

В этом году не подтверди-
лся прием у большинства 
депутатов: Сергея Продано-
ва, Андрея Полякова, Юрия 
Пономаренко, Ольги Фроло-
вой, Сергея Усова, Андрея 
Литвина, Виктора Павленко, 

Александра Мирошниченко, 
Сергея Литинского, Виталия 
Белова, Александра Ивано-
ва, Сергея Лапшина, Виталия 
Козака, Сергея Кожемякина,  
Георгия Кинева, Назима Агае-
ва, Алексея Антоненко, Оле-
га Афанасьевского, Алексея 
Власова, Юрия Галушки, Иго-
ря Коваля, Снежаны Кравцу-
ненко, Вячеслава Макарова, 
Сергея Чмыги, Романа Бе-
лицкого, Геннадия Кошевого.

Отметим, что удалось подтвердить ведение приема избирателей пятью депу-
татами: Ниной Злати, Сергеем Лупу («Оппозиционный блок», Сергеем Кобенко 
(ВО «Батькивщина), Олегом Чилакчи («БПП») и Александром Градецким (Аграр-
ная партия). В прошлом году было подтверждено ведение приема четырьмя 
депутатами.

Сведения о месте и времени ведения приема депутатами брались с офи-
циального сайта городского совета, однако возникло одно затруднение – та-
ковые сведения на начало сентября опубликовали 24 из 26 депутатов. В начале 
июня 2018 года депутатами, вместо выбывших коллег, по квотам своих партий 
стали Михаил Левкин («Оппозиционный блок») и Валентина Епитроп («Возрож-
дение»). Но на начало сентября в графике приема избирателей, на официаль-
ном сайте городского совета сведения о месте и времени проведения ими 
приема отсутствовали. Было неясно, как в отношении этих депутатов проводить 
мониторинг. Ситуация разрешилась в конце второй декады сентября, когда 
соответствующие сведения были опубликованы. Правда, из-за этого прошлось 
продлить проведение мониторинга до 11 октября.

АВТОР: Пресс-служба Одесской обласной организации 
ВГО «Комитет избирателей Украины»
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БЕЗПЕЧНА ГРОМАДА 
МОЖЛИВА ЛИШЕ 
СПІЛЬНИМИ ЗУСИЛЛЯМИ

Метою обговорення, яке 
організовано Одеською об-
ласною організацією Коміте-
ту виборців України спільно з 
Одеською обласною бібліо-
текою ім. Грушевського, було 
привернення уваги до про-
блем забезпечення безпеки 
в громаді як спільної участі та 

відповідальності поліції, міс-
цевої влади та мешканців. 
Також завданням заходу було 
презентувати результати роз-
будови безпечної громади в 
місті Татарбунари та Татар-
бунарському районі Одесь-
кої області, а також інші іні-
ціативи в сфері підвищення 
безпеки в громадах. Участь в 
роботі «круглого столу» при-
йняли представники поліції, 
органів місцевого самовря-
дування та державної влади, 
громадські активісти, експер-
ти, правники, журналісти.

Відкриваючи захід, голова 
Одеської обласної організації 
ВГО «Комітет виборців Украї-
ни» Анатолій Бойко підкрес-
лив особливу актуальність 
питань безпеки як для країни 
в цілому, так і для окремих 
громад зокрема. «Незважа-
ючи на реформи поліції та 
децентралізації, в місцевих 
невеликих громадах пози-
тивні зміни впроваджуються 
дуже повільно. Люди, як і ра-
ніше, не довіряють поліції та 
пов’язують безпеку в громаді 
лише з діяльністю цього пра-
воохоронного органу. Безпе-
ка в громаді на дуже низько-
му рівні, органи місцевого 
самоврядування, як і місцеві 

мешканці, не залучені до за-
безпечення  безпеки в грома-
ді (часто навіть не розуміють, 
як це можна здійснити). Про-
те, питання безпеки в громаді 
набагато ширше, ніж це пе-
редбачено функціями поліції. 
Безпечна громада може бути 
лише там, де це сприймаєть-

ся як спільна участь та відпо-
відальності поліції, місцевої 
влади та мешканців». 

Основною темою для об-
говорення став досвід роз-
будови безпечної громади в 
м. Татарбунари та Татарбу-
нарському районі Одеської 
області протягом 2017 – 2018 
років. Фахівці Одеської об-
ласної організації Комітету 
виборців України, представ-
ники місцевої поліції, міської 
ради та громадські активісти 
презентували основні досяг-
нення громаді в цій сфері. 
Зокрема, розповіли про діяль-
ність Координаційного офісу 
безпеки в м. Татарбунари; 
впровадження підходу «без-
пекового паспорту громади» 
як універсального інструмен-
ту для оперативних та стра-
тегічних рішень; розробку 
безпекової концепції для гро-
мади; ініціативи взаємодії 
поліції з мешканцями («до-
ступний дільничний», «кава з 
поліцейським»); впроваджен-
ня інклюзивного підходу в ро-
боті з суб’єктами пробації та 
ромською спільнотою міста; 
започаткування «Курсів само-
оборони для жінок».

З лютого 2017 року в м. Та-
тарбунари та районі всі ак-

тивності з розбудови безпеч-
ної громади проводяться на 
базі створеного Координа-
ційного офісу безпеки. Ко-
ординаційний Офіс безпеки 
створено у вигляді інформа-
ційно-координаційного цен-
тру (хабу) без формалізації 
статусу, який розміщується в 

приміщенні, безоплатно на-
даного місцевою владою. За 
практично два роки роботи 
Координаційний Офіс без-
пеки в м. Татарбунари досяг 
значних успіхів в розбудові 
безпечної громади та визна-
чив п’ять пріоритетних сфер 
діяльності:

1) Діяльність Офісу як фізич-
ного майданчика (хаба) для 
безпекових ініціатив з висо-
ким рівнем довіри з боку міс-
цевих мешканців. Зокрема, в 
приміщенні офісу започатко-

вано постійний прийом міс-
цевих мешканців дільничним 
офіцером поліції, проводять-
ся зустрічі з неповнолітніми 
суб’єктами пробації. 

2) Діяльність Офісу як коор-
динаційного органу з питань 
ініціювання та проведення різ-
них безпекових ініціатив. Зо-
крема, за координації Офісу 
в місті проводяться регулярні 
спільні прес-конференції з 
питань безпечного середо-
вища, для молоді проведено 
три програми правового фа-
культативу з питань безпеки. 

3) Діяльність Офісу як ін-
формаційно-аналітичного 
центру з питань безпеки в гро-
маді. Зокрема, в 2017 році 
вперше проведено локаль-
ний аналіз з питань безпеки. В 
2018 році на прикладі Татар-
бунар підготовлено концепт 
модельної методології «без-
пекового паспорту громади». 

4) Діяльність Офісу як ад-
вокаційного інструменту з 
питань лобіювання та просу-
вання ініціатив в сфері безпе-
ки. Зокрема, протягом 2017 
– 2018 років така діяльність 
офісу була направлена на 
запровадження туристичної 
поліції в курортних зонах ра-
йону, підвищення безпеки на 
дорозі (встановлення світло-
фору), створення рятуваль-
них центрів на туристичному 
узбережжі.

5) Діяльність Офісу як ін-
струменту розвитку лідер-
ства та людського потенціалу 
в сфері безпеки. Зокрема, 
це створення та діяльність 
Ради ветеранів-наставників, 
впровадження в 2018 році на-
вчального курсу «Поліцейська 
Академія» для місцевих полі-
цейських. 

Як відзначив заступник го-

лови Одеської обласної ор-
ганізації ВГО «Комітет вибор-
ців України» Ігор Бринош: 
«В Татарбунарах склалась 
унікальна ситуація партнер-
ства державних та недер-
жавних структур, ефективне 
поєднання професіоналіз-
му, порядності та активності 
у місцевих лідерів, що дало 
можливість створити життєз-
датний орган з координації 
безпекових ініціатив в грома-
ді. Наша організація забез-
печує експертну та органі-
заційну підтримку діяльності 
Координаційного офісу без-
пеки, але в наших планах по-
ступово офіс все більше пе-
редавати до відповідальності 
місцевої громади – в напрям-
ку створення Офісу місцево-
го шерифа, зі збереженням 
всіх координаційних, комуні-
каційних та аналітичних на-
прямків роботи».

За словами голови Коор-
динаційного Офісу безпеки в 
м. Татарбунари, пенсіонера 
органів МВС Леоніда Семе-
ненко, діяльність з розбудо-
ви безпечного середовища 
в громаді отримала значну 
підтримку місцевих мешкан-
ців. Зокрема, в продовження 
організаційного розвитку Ко-
ординаційного офісу безпе-
ки, при офісі створено Раду 
ветеранів-наставників. Ос-
новним її завданням стало 
здійснення на громадських 
засадах наставництва тепе-
рішніх поліцейських, участь 
в спільних патрулюваннях, 
просвітницьких на навчальних 
заходах. Також за запитом 
місцевих мешканок, Коор-
динаційний офіс безпеки су-
проводжує процес відкриття 
та розвитку «Школи самообо-
рони для жінок».

Начальник Татарбунарсько-
го відділення поліції Іван Три-
коліч підкреслив, що спільна 
робота на базі Координа-
ційного офісу безпеки дає 
лише позитивні результати, 
адже чим більше працюємо 
з людьми, тим більше отри-
муємо можливостей для ро-
зуміння та вирішення їх про-
блем. «Великий позитивний 
резонанс отримали нефор-
мальні щомісячні зустрічі в 
приміщенні Координаційно-
го офісу безпеки під назвою 
«Кава з поліцейським». Також 
впродовж останнього місяця, 
кожні вихідні представники 
Татарбунарського відділення 
поліції спільно з керівником 
Координаційного офісу без-
пеки почали виходили на ву-
личне спілкування з місцеви-
ми мешканцями. Зокрема, 
це було здійснення обходу 

Безпека в громаді набагато ширша ніж забезпечення правопо-
рядку, і включає безпеку дорожнього руху, екологічну безпеку, 
безпечну інфраструктуру та врахування інших факторів, які 
дозволяють жителям відчувати себе у безпеці. Досягнути тако-
го результату можна лише спільною участю та спільною відпо-
відальністю поліції, місцевої влади та мешканців. Досвід такої 
співпраці в місті Татарбунари, а також інші практики розбудови 
безпечної громади обговорили 19 грудня в місті Одесі під час 
круглого столу «Як зробити громаду більш безпечною?». АВТОР: Прес-служба Одеської обласної організації  

ВГО «Комітет виборців України»
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Тетяна Кршемінська, розпо-
віла про роботу суду з мало-
літніми правопорушниками 
та їх батьками, заходи адмі-
ністративного впливу, які були 
вжиті до осіб, що зловживали 
алкоголем, порушували гро-
мадський порядок та інше. 

Діти з цікавістю слухали та 
спілкувались з фахівцями 
районного суду, юристами з 
багаторічнім стажем роботи 
у суді. На завершення зустрі-
чі, керівник апарату суду На-
дія Колесник запросила дітей 
приходити у «день відкритих 
дверей», де вони зможуть віль-
но поспілкуватися з працівни-
ками суду та суддями. Пред-
ставник Громадського центру 
правосуддя  Леонід Семе-
ненко подякував працівникам 
суду за те, що вони приділили 
увагу дітям, незважаючи на 
щільний графік роботи суду 
та величезну зайнятість суд-
дів. Також було узгоджено 
проводити зустрічі в суді з уч-
нівською молоддю міста на 
постійній основі. Екскурсія до 
суду організована в рамках 
проведення Всеукраїнського 

тижня права, який проходить 
в м. Татарбунари з 10 по 16 
грудня 2018 року.

За день до цього, 11 грудня, 
з учнями 9Б класу КЗ «Татарбу-
нарський НВК «Школа – гімна-
зія» правники Громадського 
центру правосуддя спільно з 
юристами Татарбунарського 
районного відділу державної 
реєстрації актів цивільного 
стану провели зустріч, на якій 
обговорювалися питання від-
повідальності неповнолітніх за 
протиправні дії. У заході також 
прийняли участь спеціалісти 
бюро правової допомоги та 
офісу Мережі правового роз-
витку.

Діяльність пілотного гро-
мадського центру право-
суддя в м. Татарбунари 
здійснюється в рамках про-
екту «Ефективний доступ 
до правосуддя в місцевих 
громадах», який виконуєть-
ся Одеською обласною ор-
ганізацією ВГО «Комітет ви-
борців України» за підтримки 
американського народу, на-
даної через Агентство США 
з міжнародного розвитку 
(USAID) в рамках Програми 
«Нове правосуддя».

Громадський центр пра-
восуддя в м. Татарбунари 
сприяє покращенню доступу 
місцевих мешканців до пра-
восуддя, отримання правової 
допомоги й альтернативного 
вирішення спорів, підвищен-
ню обізнаності щодо судо-
чинства, а також сприяє роз-
гортанню співпраці судів та 
установ юстиції з жителями 
громади.

квартир в багатоповерхівках, 
зустрічі на автостанції та тор-
гових об’єктах. Така форма 
комунікації виявилась дуже 
ефективною – люди отриму-
вали актуальну інформацію з 
різних питань безпеки, більше 
дізнавались про роботу полі-
ції. Для правоохоронців такі 
зустрічі важливі як з точки зору 
підвищення довіри до поліції, 
так і з боку попередження 
правопорушень».

Також в ході круглого столу, 
відбулась презентація та об-

говорення іншого досвіду роз-
будови безпечної громади та 
взаємодії поліції з місцевими 
мешканцями. Запрошені 
експерти, представники полі-
ції та органів державної влади 
поділились власним досві-
дом в сфері взаємодії полі-
ції та громади; вивчення без-
пекових проблем в громаді; 
ідентифікації та подолання 
конфліктів в громадах; захи-
сту та представництва прав 
вразливих категорій та інших 
ініціатив, які сприяють підви-

щенню безпеки в громаді. 
Радник начальника Голов-

ного управління Національ-
ної поліції в Одеській області 
Руслан Форостяк висловив 
позицію керівництва обласної 
поліції всіляко підтримувати 
подальшу діяльність в Татар-
бунарах в сфері співпраці 
поліції та громади. Валерій Го-
ловко, президент громадської 
організації «Правозахисне 
товариство «Співдружність», 
запропонував максимально 
поширити позитивний досвід 

розбудови безпечної грома-
ди в Татарбунарах в межах 
області та України. Зокрема, 
висловив пропозицію орга-
нізувати навесні наступного 
року в місті Татарбунари зу-
стріч з керівниками всіх ра-
йонних відділів поліції області 
для поширення досвіду роз-
будови безпечної громади. В 
продовження такої ідеї, пред-
ставники Одеської обласної 
організації Комітету виборців 
України запросили журналіс-
тів навесні на прес-тур до Та-
тарбунар для ознайомлення з 
таким досвідом безпосеред-
ньо на місці.  

По закінченню обговорення, 
учасники долучились до пе-
регляду двох документальних 

фільмів з програми XV Ман-
дрівного міжнародного фес-
тивалю документального кіно 
про права людини Docudays 
UA - фільмів «Вихідний» (Укра-
їна, 2017) та «Дорослі» (Чилі, 
2017). 

Захід проведено Одеською 
обласною організацією ВГО 
«Комітет виборців України» 
спільно з Одеською облас-
ною універсальною науко-
вою бібліотекою ім. Грушев-
ського, в рамках діяльності 
Координаційного офісу без-
пеки в м. Татарбунари та 
проведення в Одеській об-
ласті XV Мандрівного між-
народного фестивалю доку-
ментального кіно про права 
людини Docudays UA.  

УЧНІ ТАТАРБУНАРСЬКОЇ ГІМНА-
ЗІЇ ПОБУВАЛИ НА ЕКСКУРСІЇ  
В РАЙОННОМУ СУДІ

12 грудня учні 8Б класу КЗ 
«Татарбунарський НВК «Шко-
ла-гімназія» завітали до Та-
тарбунарського районного 
суду, де їх гостинно зустріла 
керівник апарату суду Надія 
Колеснік. Пані Надія розповіла 
дітям про структуру районно-
го суду та ті функції, які покла-
дені на суд та суддів, а також 
познайомила учасників екс-

В рамках проведення Всеукраїнського тижня права, у взаємодії з керівництвом Татар-
бунарського районного суду, 12 грудня була проведена екскурсія школярів до місце-
вого суду. Під час екскурсії восьмикласники Татарбунарського НВК «Школа-гімназія» 
поспілкувалися з суддею Олександром Сметаняком, керівником апарату суду Надією 
Колеснік, консультантом суду Тетяною Загорняк та секретарем районного суду Кр-
шемінською Тетяною. Координатором заходу виступив Громадський центр доступу до 
правосуддя, який розпочав свою роботу в м. Татарбунари на початку грудня 2018 року. 

АВТОР: Прес-служба Одеської обласної організації  
ВГО «Комітет виборців України»

курсії з організацією діяль-
ності секретаріату та архіву 
суду. У залі судових засідань, 
куди були запрошені школя-
рі, їх зустрів суддя районного 
суду Олександр Сметаняк. 
Пан Олександр в доступній 
для дітей формі розповів про 
роль суду у житті країни, ті 
завдання, які покладені на су-
дову гілку влади. Діти почули 

про те, як організовуються та 
проводяться судові засідання, 
хто у них приймає участь, які 
права мають сторони та як 
ухвалюються рішення. Суддя 
розповів дітям про те, що по-
трібно зробити, аби у май-
бутньому стати служителем 
Феміди, закликав не скоюва-
ти протиправних дій та бути 
законослухняними громадя-
нами. 

Надалі консультант суду 
Тетяна Загорняк розповіла 
учням про порядок реєстра-
ції позовних заяв та рішень 
судів, привела приклади су-
дових рішень, за якими до 
відповідальності притягалися 
неповнолітні, та ті заходи, які 
були вжиті судом до малоліт-
ніх правопорушників. Відпо-
відаючи на запитання дітей, 
секретар районного суду 
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В ТАТАРБУНАРАХ АКТИВІСТИ  
НАВЧИЛИСЬ ВПЛИВАТИ НА  
МІСЬКИЙ БЮДЖЕТ

Девізом «Школи бюджет-
ної грамотності та участі» 
було обрано «Розумін-
ня-Участь-Контроль» (розумі-
ти бюджети; знати, як можна 
здійснювати різні форми 
участі в бюджетному проце-
сі; здійснювати громадський 
контроль щодо прийняття, 
виконання та звітування міс-
цевого бюджету). В перший 
день навчальної програми, 9 
листопада, для місцевих ак-
тивістів міста Татарбунари в 
приміщенні районної бібліо-
теки відбувся тренінг з базо-
вих питань бюджетів місцевих 
громад. 

Залучена тренерка Гро-
мадського партнерства «За 

прозорі місцеві бюджети!» 
Світлана Гудь навчала ак-
тивістів таким питанням: Для 
чого громадянам знати про 
бюджет громади?; Бюджет-
ний процес та його етапи; Які 
способи залучення громадян 
до всіх етапів бюджетного 
процесу?; E-Data та Prozorro 
як джерела отримання ін-
формації про використання 
бюджетних коштів для громад-
ських активістів; Що собою 
представляє візуалізований 
бюджет громади, «Розумне 
місто», Портал відкритих да-
них?; «Бюджет для громадян» 
як простий та корисний ін-
струмент подачі інформації 
про використання бюджетних 

коштів; Що таке громадський 
бюджет (бюджет участі)?

Окрім теоретичних питань та 
законодавчих норм, тренер-
ка поділилась з учасниками 
великим практичним досві-
дом роботи партнерства «За 
прозорі місцеві бюджети!» з 
місцевими бюджетами в ма-
лих громадах різних регіонів 
України. Учасників навчання 
тематика місцевих бюджетів 

дуже зацікавила і мотивувала 
до практичних дій. Так, пані 
Ірину зацікавили питання сто-
совно порядку формування 
бюджету участі та напрям-
ків його використання. Пані 
Світлана поставила питання 
стосовно прийняття у місті 
бюджету участі для будівниц-
тва дитячих майданчиків для 
дітей із ознаками інвалідності. 
Учасниця Школи пані Катери-
на зупинилася на питанні за-
лучення громадян в бюджет-
ному процесі. Вона вважає, 
що кожен з мешканців міста 
має право приймати участь у 
формуванні міського бюдже-

Протягом 9 та 10 листопада в місті Татарбунари вперше пройшло практичне навчання 
для місцевих активістів з питань місцевих бюджетів - «Школа бюджетної грамотності 
та участі». Протягом навчання 20 місцевих активістів не лише прийняли участь в тре-
нінгу, але і долучились до практичної роботи під час вуличної акції «Впливай на бюджет 
свого міста!». В ході акції більше 200 містян отримали інформацію з місцевих бюджетів, 
також було зібрано понад 50 бюджетних пропозицій. Бюджетні пропозиції, які стосува-
лися міської влади, 13 листопада були скеровані до Татарбунарської міської ради для 
врахування в бюджеті громади на 2019 рік.  

АВТОР: Прес-служба Одеської обласної організації  
ВГО «Комітет виборців України»

ту на усіх його етапах. Більше 
всього потрібен контроль на 
стадії виконання бюджету та 
його використання. Це дасть 
можливість громаді міста взя-
ти на себе відповідальність 
за правильне використання 
міських коштів та запобіганню 
зловживань у цій сфері. 

Після тренінгової части-
ни навчання та проведення 
необхідної підготовки 10 ли-
стопада учасники Школи 
прийняли участь в практичній 
частині – вуличній акції «Впли-
вай на бюджет свого міста!». 
Метою проведення такої ак-
ції було інформування пред-
ставників місцевої громади з 
базових питань місцевих бю-
джетів; залучення представ-
ників місцевої громади до 
участі в бюджетному процесі 
(збір «бюджетних пропозицій» 
з метою їх обробки та подаль-
шої передачі місцевій владі); 
створення інформаційного 
приводу для привернення ува-
ги до проблем місцевих бю-
джетів та впливу на місцеву 
владу з метою врахування ви-
словлених бюджетних пропо-
зицій від мешканців громади. 

На привокзальній площі, 
розташованій у безпосеред-
ній близькості до міського 
ринку, протягом дня більше 
200 містян отримали усні кон-
сультації та роз’яснення сто-

совно місцевих бюджетів, а 
також просвітницьку полігра-
фічну продукцію з бюджет-
них питань. Більше 50 жителів 
міста заповнили форму бю-
джетної пропозиції до бюдже-
ту міста Татарбунари на 2019 
рік. Так, пані Ірина запропо-
нувала передбачити у бю-
джеті міста грошові кошти для 
придбання контейнерів для 
роздільного збору сміття. Пан 
Олександр, пан Геннадій та 
багато інших звернули увагу 
на те, що протягом останніх 
років на перехресті вулиць 
Горького та В.Тура  скоєно ба-

гато дорожньо-транспортних 
пригод. Тому вони запропо-
нували міській раді у межах 
своєї компетенції вирішити 
питання виділення грошових 
коштів на облаштування пе-
реходів, освітлення, встанов-
лення камер відеофіксації 
та світлофору. Пропонували 
мешканці міста і внесення 
до бюджету питань виділен-
ня коштів на створення умов 
для організації дозвілля дітей 
та молоді, вирішення питання 
організації сміттєзвалища. 

Залишаючи свої бюджетні 
пропозиції, містяни змогли 
поласувати шматком ме-
довика у вигляді «бюджету», 
на якому на прапорцях були 
надруковані види видатків у 
бюджеті. Діти і дорослі із по-
дивом спостерігали за тим, 
як бюджет на їх очах «танув», 
жваво обговорювали питання 
необхідності участі та контро-
лю за бюджетом громади. 

Протягом наступних двох 
днів всі зібрані бюджетні про-
позиції містян були систе-
матизовані і 13 листопада у 
формі звернення громадян 
скеровані до Татарбунар-
ської міської ради для враху-
вання при підготовці проекту 
бюджету на 2019 рік. Надалі 
представники Татарбунар-
ського Офісу Мережі право-
вого розвитку та місцеві ак-

тивісти будуть контролювати 
процес розгляду цих бюджет-
них пропозицій містян та їх ре-
альне врахування.

Школа «Бюджетної грамот-
ності та участі» проведена 
спільно Татарбунарським 
офісом Мережі правового 
розвитку Одеської обласної 
організації ВГО «Комітет ви-
борців України» та Громад-
ським партнерством «За 
прозорі місцеві бюджети!», 
за фінансової підтримки 
Міжнародного фонду «Відро-
дження».  
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ПРАВОВІ КОНСУЛЬТАЦІЇ

ТОНКОЩІ УКЛАДАННЯ ДОГОВОРУ ОРЕНДИ ЗЕМЕЛЬНОЇ 
ДІЛЯНКИ СІЛЬСЬКОГОСПОДАРСЬКОГО ПРИЗНАЧЕННЯ

Земельні спори продов-
жують залишатися однією з 
найпоширеніших категорій 
спорів. Серед них досить ак-
туальними є справи, що сто-
суються питання визначення 
строку дії договору оренди зе-
мельної ділянки. Коли ж саме 
визначається цей строк? Як 
правильно укласти договір, 
щоб потім не мати проблем? 
На конкретному прикладі з 
судової практики пояснення 
дає юрист Татарбунарського 
офісу Мережі правового роз-
витку Павло Головатий.

Укладений договір оренди 
земельної ділянки підлягає 
державній реєстрації та на-
бирає чинності після такої 
реєстрації, тобто строк його 
дії починається саме після 
реєстрації, а не з моменту 
укладення (ВС/КЦС, справа 
№ 532/384/16-ц, 15.09.18).

Коли ж саме визначається 
строк дії договору оренди зе-
мельної ділянки:

– з моменту реєстрації до-
говору?

– з моменту реєстрації пра-
ва?

– з моменту укладання до-
говору та його підписання?

– з моменту передачі зе-
мельної ділянки?

Справа, на прикладі якої 
розглянемо актуальне питан-

ня, саме про це. У січні 2016 
року позивач звернувся до То-
вариства з приводу повернен-
ня земельної ділянки в зв’язку із 
закінченням строку договору 
оренди землі від 02 січня 2011 
року строком на 5 років. По-
зов мотивовано тим, що від-
повідач відмовився повертати 
земельну ділянку позивача 
оскільки «термін дії догово-
ру оренди землі 2011 року… 
закінчується 25 червня 2017 
року, тобто через 5 років з мо-
менту державної реєстрації 
договору оренди землі 2011 
року, яка була здійснена 25 
червня 2012 року. Цей позов 
судом першої інстанції, тобто 
районним, був задоволений. 
При цьому суд зауважив, що 
посилання відповідача на не-
обхідність рахувати строк дії 
договору оренди землі 2011 
року з часу його державної 
реєстрації не заслуговують 
на увагу, оскільки відповідач 
приступив до виконання умов 
цього договору з 02 січня 2011 
року і фактично користувався 
земельною ділянкою позива-
ча до дня державної реєстра-
ції цього договору.

На обґрунтування свого рі-
шення суд послався зокрема 
на правовий висновок Вер-
ховного Суду України у спра-
ві № 6-162цс13, відповідно до 
якого моментом укладення 

угоди є скріплення підписами 
сторін істотних умов договору 
оренди.

В момент державної ре-
єстрації набирає чинності 
(набуває юридичної сили) 
договір, укладення якого вже 
відбулося, і така реєстрація 
не може змінювати моменту 
укладання договору.

Суд апеляційної інстанції 
погодився з таким рішенням, 
додатково пославшись також 
на правові висновки Верхов-
ного Суду України, викладені 
у постановах від 06 березня 
2013 року у справі № 6-5цс13, 
від 25 грудня 2013 року у спра-
ві № 6-118цс13 які згідно із ст. 
360-7 Цивільного процесу-
ального кодексу України є 
обов’язковими для застосу-
вання судом апеляційної ін-
станції.

Втім, Верховний Суд у складі 
колегії суддів Касаційного ци-
вільного суду наведені судові 
рішення скасував і прийняв 
нове рішення, яким відмовив 
у задоволенні позову до Това-
риства. При цьому Верховний 
Суд виходив з того, що строк 
дії договору оренди земель-
ної ділянки починається після 
набрання таким договором 
чинності, а не з моменту його 
укладення.

За змістом статей 18 та 20 
Закону про оренду землі, які 

підлягають застосуванню до 
договору оренди земель-
ної ділянки згідно з вимогами 
статті 792 Цивільного кодексу 
України, укладений договір 
оренди земельної ділянки 
підлягає державній реєстра-
ції та набирає чинності після 
такої реєстрації. Набранням 
договором чинності є мо-
мент у часі, коли починають 
діяти права та обов’язки по 
договору, тобто коли договір 
як підстава виникнення право-
відносин, виражена (оформ-
лена) у письмовій формі, в 
якій зафіксовані умови до-
говору, породжує правовід-
носини, на виникнення яких 
було спрямоване волевияв-
лення сторін при укладенні 
цього договору.

Отже, на момент звернення 
позивача до відповідача з ви-
могою повернути земельну ді-
лянку позивача строк дії дого-
вору оренди землі 2011 року 
щодо земельної ділянки по-
зивача не закінчився, оскільки 
він закінчується 25 червня 2017 
року. Тому вимоги позивача 
були безпідставними.

Не можна назвати чітким і 
прозорим аналіз Верховним 
Судом попередніх судових 
рішень в подібних справах, 
але стає ясно, що тепер суди 
будуть змушені керуватися 
саме цим правовим виснов-

ком.
У зв’язку з цією справою до-

речно нагадати, що відповід-
но до чинного Закону України 
«Про оренду землі», держав-
ній реєстрації відповідно до 
закону підлягає право оренди 
земельної ділянки.

Важливо пам’ятати! Щодо 
реєстрації саме договору, 
то відповідно до цього За-
кону, державній реєстрації 
підлягають договори оренди 
земельної ділянки державної 
або комунальної власності, 
а також договори суборен-
ди земельної ділянки. В статті 
17 Закону (в редакції Закону 
№ 191-VIII від 12.02.2015) пря-
мо зазначається, що об’єкт 
за договором оренди землі 
вважається переданим орен-
додавцем орендареві з мо-
менту державної реєстрації 
права оренди, якщо інше не 
встановлено законом.

Офіси Мережі правового 
розвитку створені та працю-
ють за підтримки  програм-
ної ініціативи «Права людини 
та правосуддя» Міжнародно-
го Фонду «Відродження».

Погляди, відображені у цьо-
му матеріалі, належать його 
авторам і можуть не співпа-
дати з думкою Міжнародно-
го фонду «Відродження».

За відповідний законопро-
ект №8584 проголосували 226 
народних депутатів, повідом-
ляє «Українська правда».

Зокрема, статтю 173 КУпАП 
доповнили статтею 173-4 із ви-
значенням поняття «булінг».

«Булінг, тобто діяння учас-
ників освітнього процесу, які 
полягають у психологічному, 
фізичному, економічному, 
сексуальному насильстві, у 
тому числі із застосуванням 
засобів електронних кому-
нікацій, що вчиняються сто-
совно малолітньої чи непо-
внолітньої особи або такою 
особою стосовно інших 
учасників освітнього процесу, 
внаслідок чого могла бути чи 
була заподіяна шкода пси-
хічному або фізичному здо-
ров’ю потерпілого», – йдеться 
в тексті закону.

Цькування неповнолітнього 
каратиметься штрафом від 
50 (850 грн) до 100 (1700 грн) 
неоподатковуваних мінімумів 
доходів громадян або гро-

мадськими роботами від 20 
до 40 годин.

Така ж поведінка, вчинена 
групою осіб або повторно 
протягом року після накла-
дення адміністративного стяг-
нення, каратиметься штра-
фом від 1700 грн до 3400 грн 
або громадськими робота-
ми від 40 до 60 годин.

За булінг, скоєний мало-
літніми або неповнолітніми 
особами віком від 14 до 16 
років, будуть відповідати бать-
ки кривдника.

У тексті законопроекту, за-
пропонованому до другого 
читання, повідомляється, що 
рідні булера повинні будуть 
сплатити штраф від 850 до 
1700 грн.

Також передбачається стяг-
нення штрафу з особи, яка 
не повідомила правоохорон-
ців про булінг, у розмірі 850–
1700 грн.

Закон набере чинності з на-
ступного дня після його опу-
блікування.

РАДА УХВАЛИЛА ЗАКОН, ЩО ВВОДИТЬ 
ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ЗА БУЛІНГ У ШКОЛАХ

АВТОР: Прес-служба Одеської обласної організації  
ВГО «Комітет виборців України»

Депутати Верховної Ради Укра-
їни проголосували за закон із 
протидії булінгу, який перед-
бачає штрафи за цькування у 
школах до 3400 гривень.АВТОР: Прес-служба Одеської обласної організації  

ВГО «Комітет виборців України»
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Мешканці сказали, куди спрямувати їхні податки:  
понад 3400 громадян подали пропозиції до бюджетів  
громад-партнерок програми DOBRE

“Чи ви знаєте, звідки напов-
нюється, куди витрачається 
бюджет вашої громади та як 
на нього впливати?” - в 73 на-
селених пунктах 47 об’єдна-
них територіальних громад 
семи областей України екс-
перти Громадського парт-
нерства «За прозорі місцеві 
бюджети!» спільно з іншими 
організаціями-партнера -
ми DOBRE, представниками 
місцевих рад та активістами 
провели інформаційну кам-
панію «Впливай на бюджет 
своєї громади!».

В рамках кампанії в грома-
дах проходили вуличні акції, 
під час яких місцевим меш-
канцям доступно і на прикла-
дах пояснювали, що таке бю-

джет, з чого він складається, 
як наповнюється і як витрача-
ється, а головне – як саме та 
в який спосіб кожна людина 
може долучитися до фор-
мування бюджету. Громадя-
ни не лише почули про те, як 
витрачаються їхні кошти, а й 
отримали документ – бюджет 
для громадян. Це – новий для 
України формат документу, 
який пояснює складні бю-
джетні питання за допомо-
гою інфографіки, схем та 
порівнянь. Мешканці громад 
отримали змогу зрозуміти, як 
витрачалися кошти місцевих 
бюджетів у 2018 р. і подати 
свої пропозиції до бюджетів 
2019 р. або безпосередньо 
під час акції, або на сайтах 

громад чи у ЦНАПах. 
«Зазвичай вважають, що у 

фінансах розуміються тільки 
“спеціально навчені люди”, а 
іншим нема чого туди лізти. 
Ми ж пояснили  людям тонко-
щі бюджетного процесу зро-
зумілою мовою і побачили, 
що багато хто не лише зрозу-
мів, а й виявив бажання впли-
вати на те, куди спрямовува-
ти кошти громад», - пояснює 
Анатолій Бойко, координатор 
Громадського партнерства 
«За прозорі місцеві бюдже-
ти!».

«Це було мегадрайвово. 
Шість посадовців на чолі із 
мером, експерт Партнер-
ства, 300 мешканців із 9 на-
селених пунктів, 54 пропозиції 
до бюджету. А ще емоції, су-
перечки, танці, розмальова-
ні переходи, розігнані авто, 
нарада з лікарями і пошук 
коштів до кінця 2018-го», - роз-
повідає про перебіг кампа-
нії в Скалатській ОТГ експерт 
Партнерства Микола Орлов.

В підсумку в 47 громадах 
було отримано понад 3400 
пропозицій, які стосуються 
майже всіх сфер життя гро-
мад —  забезпечення вулич-
ного освітлення, ремонту 
доріг, встановлення дитячих 
та спортивних майданчиків, 
ремонту об’єктів інфраструк-
тури, благоустрою тощо. Всі 
отримані під час акцій про-
позиції передані до місцевих 
рад, де вони обробляються 
та будуть максимально вра-
ховані у бюджетах громад на 
2019 рік.

“Проведення таких інфор-
маційних заходів зменшує 
відстань між пересічними 

мешканцями та посадовими 
особами. Так, ми спілкує-
мось з людьми під час зборів, 
свят, але це, зазвичай, - мо-
нолог нас, як представників 
влади. Тут же вже почали го-
ворити й люди. Говорити не 
тільки на лавочках біля дворів, 
а прямо у вічі, що вони вважа-
ють потрібним зробити у гро-
маді. А потім й питати: “Ну що 
– врахували мою пропозицію 
чи ні?”. Це й є головним здо-
бутком таких акцій – що люди 
починають говорити!” – пере-
конана Наталія Озерянська, 
перший заступник селищно-
го голови Олександрівської 
ОТГ.

Реформа децентраліза-
ції робить прийняття рішень, 
включно з фінансовими, 
ближчим до людей. Громади 
програми DOBRE показали, 
що вести діалог з громадяна-
ми про кошти – не лише не-
складно, а й вигідно для міс-
цевої влади. Люди дізналися, 
які гроші є в бюджетах, як вони 
витрачаються, і висловили свої 
потреби і пріоритети. Завдя-
ки таким крокам будується 
взаємна повага і довіра між 
мешканцями і органами міс-
цевого самоврядування. А це 

необхідна передумова співп-
раці над розвитком громад, 
- додала Юлія Ткачук, очільни-
ця антикорупційного компо-
ненту програми DOBRE.

Проект «Доброчесні гро-
мади» реалізується громад-
ським партнерством «За 
прозорі місцеві бюджети!» 
в рамках програми «Децен-
тралізація приносить кращі 
результати та ефективність» 
(DOBRE), що виконується 
міжнародною організацією 
Глобал Ком’юнітіз (Global 
Communities) та фінансуєть-
ся Агентством США з між-
народного розвитку (USAID). 
Програма USAID DOBRE спря-
мована на посилення міс-
цевого самоврядування та 
створення кращих умов для 
розвитку ОТГ, підвищення 
рівня залученості грома-
дян до прийняття рішень та 
забезпечення підзвітності 
та прозорості в місцевому 
управлінні. Програма пра-
цює в 7 цільових областях: 
Дніпропетровській, Іва-
но-Франківській, Харківській, 
Херсонській, Кіровоград-
ській, Миколаївській та Тер-
нопільській.


